
Gewijzigde teks_t•_ 

STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE HET KIESSTELSEL 
EN WETTELIJKE REGELING DER POLITIEKE PARTIJEN 

Notulen der achtste plenaire vergadering, gehouden ten 
departement e van Binnenlandse Zaken, .Bezitsvorming en 
Publiekrechtelijke Bedrijfsorganisatie op dinsdag 
27 november 1956 te 14.00 uur. 

Aanwezig zijn; de leden der Staatscommissie (met uit-
zondering van de heren Prof „rlr.Dr. JcBarents, Mr.fLK.J. 
Beernink, Prof.Mr.A.M.Bonner, JlirJïr.M.van der Goes 
van Naters, Mr.3.K„Kazemier, Prof :Mr0 J, V-,Rypperda 
Wierdsma, Br B.H.M.Vlekke en Mr. J .M.Kan), de adjunct
secretarissen (met uitzondering van Mr.A,C„de Ruiter) 
en de toegevoegde secretaris. 

De Voorzitter opent de vergadering, waarna hij 
een algemeen overzicht geeft van de werkzaamheden der 
Commissie. Deze zijn niet zo vlot verlopen als hij wel 
gewenst had. Het tussentijds rapport van subcommissie I 
was weliswaar reeds in het begin van dit jaar gereed, 
doch spreker had het wenselijk geacht dit tezamen met 
het rapport van subcommissie II in plenaire vergade
ring te bespreken» Laatstgenoemd rapport heeft even
wel lang op zich laten wachten, waardoor een gro
te vertraging is ontstaan. 

Nadat de notulen der zevende plenaire vergadering, 
gehouden op 23 maart 1955, ongewijzigd zijn goedge
keurd, geeft de Voorzitter het woord aan Prof.van den 
Bergh, voorzitter van subcommissie I, tot het geven 
van een toelichting op het rapport en de werkzaamheden 
van deze subcommissie. 

Prof o van den Bergh deelt mede, dat de eerste 
vraag, waarmede de subcommissie zich had beziggehouden, 
was geweest, op welke wijze de band tussen kiezer en 
gekozene, welke tengevolge van het invoeren van de 
evenredige vertegenwoordiging verbroken werd geacht, 
kon worden hersteld. Nadat Prof.Oud een drietal stel
sels had ontwikkeld, bleek, dat de verschillende desi-
derata alle werden aangetroffen in het Deense stelsel, 
welk stelsel, na verwant aan het onze, een verster
king van de band tussen kiezer en gekozene heeft ge
bracht. 

Spreker is zelf niet bijzonder enthousiast over 
het in het rapport ontwikkelde stelsel, doch een bete
re oplossing ziet hij niet, indien men althans de band 
v/il versterken met behoud van zoveel mogelijk van ons 
huidige kiesstelsel. 

Spreker heeft kunnen constateren, dat de opvat
ting, dat deze band versterkt moet worden, aan het 
verzwakken is. Indien deze mening juist is, behoeft 
de Commissie in deze richting niet verder te gaan. 

Ook de Voorzitter ge aft als zijn mening te kennen, 
dat het streven naar de lokale band aan het verzwakken 
is. Daar de sub-commissie van het stelsel van evenre
dige vertegenwoordiging is uitgegaan, blijft thans nog 
slechts de eindvraag, of de Commissie ten aanzien van 
het versterken van de band iets kan en moet doen. 
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2. 
Prof,van den Bergh merkt op, dat subcommissie I 

nog niet is uitgestudeerd. Indien het nu gedane voor
stel niet wordt aanvaard, begint deze subcommissie 
eerst met haar werkzaamheden, n.1. het onderzoeken, 
welke wijzigingen op ander terrein dan het versterken 
van de band in de Kieswet dienen te worden aangebracht. 

De Voorzitter constateert, dat er bij hem een mis
verstand' is 7 Hij had gemeend, dat het rapport een ver
der strekkende betekenis had en de eindconclusie van 
de Subcommissie inhield. Hij stelt daarom voor alle 
andere facetten thans buiten bespreking te laten en alleen 
het in hot rapport voorgestelde stelsel te bespreken. 

De heer Albering is van mening, dat het z.g. 
Deense stelsel in vele gevallen de band verbreekt in-
stede van deze te versterken. Zulks zal b.v. voorkomen, 
indien een partij slechts beschikt over een beperkt 
aantal kiezers in bepaalde streken des lands. 

Profo Schlienting heeft bij rondvragen bemerkt, dat de 
kiezers verrassend weinig belangstelling toonden in per
soonlij!: contact met de plaatselijke candidaat; de aandacht 
gaat geheel naar het program -en de algemene leiding van 
partij en fractie. Het is volgens spreker niet mogelijk de 
oude band, welke ten tijde van het districtenstelsel tus
sen de gekozene (van welke partij ook) en het district 
bestond, te herstellen. In het huidige stelsel moet de 
lokale binding intern in de partijen ontstaan. Zulks te 
doen is, voor de partijen eigenbelang geworden. 

De heer Albrecht sluit zich aan bij de woorden van 
de heer Albering. Zijn mening is, dat men behalve bij de 
verkiezingen voor de kleine gemeenteraden, veel meer be
lang stelt in het program dan in de persoon. Het is de 
taak van de partij om voor de lokale binding zorg te 
dragen. Spreker ziet in het voorstel weinig aantrekkelijks. 

De heer Nypels vestigt er de aandacht op, dat men 
niet moet overschatten, wat men met het voorstel zou 
kunnen bereiken. De praktijk van het huidige stelsel 
heeft immers uitgewezen, dat een partij, welke b.v. 
ongeveer 15 zetels zal behalen, haar lijst zodanig op
stelt, dat de kandidaten uit de verschillende districten 
zullen komen o In uitzonderingsgevallen, zoals b.v. voor 
de Ko Vol'o in Limburg, kan dit anders liggen. 

De heer Albrecht acht het voorbeeld Limburg te 
extreem o Ook voor b.v. de kieskring Zuidholland kan 
het voorstel onbevredigend zijn. Wanneer een partij 
vier zetels verwacht en vier mensen heeft, moet zij 
deze over zeven districten verdelen. Het gevolg is, dat 
men niet kan voorzien, wie er in de Kamer komen. 

Hut laatste bezwaar van de heer Albrecht wordt door 
de h__r Nypels als een voordeel gezien. De kiezer be
paalt dan immers, wie gekozen wordt en niet de partij. 

Prof.van den Bergh toont aan, dat in het z.g. 
Deense" stelsel in de door de heer Albrecht geopperde 

- bezwaren -
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beswaren is voorzien, afgezien van de mogelijkheid der 
partijen om het vermoedelijk resultaat in de verschil
lende districten te puilen, doordat de partij verschil
lende districten kan samenbinden en op deze wijze in 
c.is districten dezelfde persoen nr 1 kan stellen; zo
doende krijgt men toch de vier mensen, die men hebben 
wil, in de Kamer. 

Prof«Oud wijst op het verschillen tussen het door 
hem ontworpen systeem., waarbij de partij door te weinig 
kandidaten te stellen zijn zetel kan kwijtraken, en dat 
van Prof.van den Bergh, waarbij men altijd uit de toe-
slaglijst kan putten. 

De heer Nyeels voorziet, dat het voorstel geen 
enkel positief resultaat zal opleveren, wanneer een 
partij, welke niet voor de strekking van het voorstel 
voelt, de mogelijkheid heeft, in een kieskring slechts 
één kandidaat te stellen en de anderen te putten uit 
een door de partij opgestelde toeslaglijst0 

Mevrouw Verwey-Jonker ziet als een ernstig be
zwaar van het voorstel, dat de bestaanszekerheid van 
de politicus nog verder wordt verminderd, indien be
halve de altijd enigszins onzekere politieke factor 
ook andere onzekere factoren, het al of niet gekozen 
worden, invloed gaan uitoefenen. Het gevolg hiervan kan 
slechts zijn, dat goede kandidaten niet zo gemakkelijk 
meer bereid gevonden zullen worden, zich beschikbaar 
te stellen. Een bezwaar ven het voorstel is ook, dat 
vrouwelij Vee kandidaten minder kans zullen hebben, di
rect gekozen te worden. Een mogelijke compensatie door 
de toeslaglijst neemt dit bezwaar niet geheel weg, 
daar deze kandidaten onwillekeurig als van de tweede 
rang zullen worden beschouwd. 

Het enige practische effect, dat Prof,Schlichting 
van het voorstel verwacht is, dat de grote par
tijen, althans de partijen met grote kopmensen, van 
deze lijsttrekkers beroofd zullen worden. 

Jkvr oW11waa11 van Sto e twe ge n vraagt zich af, 
waarom men bewust van liet"'districtenstelsel is afge
stapt. 

Als voornaamste gronden geeft de Voorzitter hier
voor aan o.m. het onjuiste beeld, dat de verkiezings
uitslag van het geheel van de verhoudingen gaf en het 
niet tot haar recht kunnen komen van de kleine partijen. 

Nu de gehele Commissie berust in het stelsel van 
evenredige vertegenwoordiging, heeft het volgens Prof. 
Duyjns_tej3 weinig zin, in te gaan op bijkomstige punten.' 
Bet enige belangrijke nadeel van de evenredige verte-
genweordiging is de onmacht van de kiezer, zich ergens 
over uit te spreken, wanneer men een voorstel om aan 
dit nadeel tegemoet te komen afwijst, bestaat er geen 
behoefte aan, zich ook nog eezig te gaan houden met 
een aantal andere onvermijdelijke kleine nadelen. Baar 
volgens spreker de Commissie kennelijk tegen het voor-
stel is, is het niet nodig aan de bijkomstigheden nog 
veel tijd te besteden. 
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De Voorzitter constateert, dat de Commissie in 
het algemeen niet bijzonder voor het z0g\ Deense stel
sel voelt„ De partijen kunnen er, zeker na de uitbrei
ding van de Kamer, zelf toe bijdragens dat het behan
delde bezwaar tegen de evenredige vertegenwoordiging 
w o r d t on d e r van ge n. 

De heer Nypeljs merkt op, dat niet alleen het z.g. 
Deense stelsel niet wordt aanvaard, doch evenmin de 
voorstellen van Prof.Oud. 

öp de vraag van de Voorzitter, welke andere onder-
• ::rr)en subcommissie I nog te behandelen heeft, 
antwoordt Prof.van den Bergh., dat de bevordering 
van de lokale band het"eerst ter tafel v/as gekomen en 
geheel was afgewerkt, doch dat in de subcommissie over 
de verdere gang van zaken nog niet was gesproken. Vol
gens spreker zullen nog do voorstellen van het centraal 
stembureau betreffende de facultatieve meervoudige 
voorkeur en over verkiezingen in kleine gemeenten be
sproken moeten worden, alhoewel hij niet vermoedt, dat 
veel succes kan worden bereikt. 

^ e Voorzitter meent, dat deze kwesties dus nu 
eerst in subcommissie I moeten behandeld worden. 

De heer Nypels acht het voor het samenstellen van 
een verantwoord rapport noodzakelijk, niet slechts de 
belangrijkste grief, doch ook de kleinere grieven tegen 
het huidige stelsel te behandelen. 

De vraag, of in verband met de uitbreiding van 
de Kamer de kiesdeler op 1-g- fo moet worden gesteld, 
wordt op voorstel van de Voorzitter eveneens verwezen 
naar subcommissie I. 

-°e Voorzitter geeft als voorzitter van subcommis
sie II een overzicht van het in deze subcommissie be
handelde c Spreker noemt als punt van uitgang de vraag, 
of, zoals in de Commissie tot herziening van de Grond
wet was overwogen, do politieke partij een zekere er
kenning in de wet moet krijgen. De daaruit voortkomende 
vragen o hoever de erkenning zou moeten gaan en wat voor 
eisen men aan politieke partijen moet stellen, leverden 
grote moeilijkheden op, daar, hoewel werd uitgegaan van 
het rapport van de Wiardi ±3eckmansti enting, de in dit 
rapport genoemde desiderata practische bezwaren ople
verden. Het voorstel betreffende de mogelijkheid van 
een regeling van politieke partijen, waarnaast ook 
andere groeperingen konden bestaan, en het laatste 
voorstel, hetwelk zich beperkte tot een registrerende 
erkenning met enkele rechten, kregen in subcommissie II 
geen meerderheid. 

Spreker brengt Prof.de Jong dank voor het door hem 
opgestelde, zeer verdienstelijke overzicht van de his
torische ontwikkeling van dit vraagstuk en de overwe
gingen van de subcommissie, alhoewel hij van oordeel is, 
dat dit tweede deel enigszins anders zal moeten worden 
opgezet. 
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Prof.Duynstee zegt met veel belangstelling kennis 
te hebben genomen van het eerste deel van het rapport, 
doch zich niet te kunnen verenigen met de gestelde 
rechtsgronden uit het tweede deel. Zoals deze zijn ge
steld , wordt er van uitgegaan, dat een partij een pu
bliekrechtelijk instituut is? terwijl in feite een 
partij dit juist niet is en hot de taak van de commis
sie is te onderzoeken, of de partij eventueel een pu
bliekrechtelijk statuut moet krijgen, 

Mevrouw Verwey-jlen1.-:er ziet weinig verschil tussen 
de in' het rapport genoemde rechtsgronden b en c0 

-00 Voorzitter verklaart, dat tussen de gronden b 
en c aen nuanceverschil ligt; b geeft slechts relief, 
terwijl c aan de partijen verplichtingen oplegt. 

....̂  vrouw Verwey-Jonker had gaarne grond b als uit
gangspunt gezien en c en a als uitwerking daarvan, om
dat de . ventuele misstanden en de waarborgen, welke met 
elkaar sterk onderling verband houden, na. de erkenning 
dienen te komen» 

Prof„van den Bergh meent, dat de regeling van de 
kandidaatstelling los kan worden gezien van het publiek
rechtelijk karakter van een partij„ Op de dag der kan
didaatstelling kent reeds ieder, zoals Struycken het 
zegt, 90 van de 100 Kamerleden; de Kieswet heeft een 
uitgebreid stelsel ontworpen om de resterende 10 aan 
te wij zen„ Spreker zou juist graag zien, dat ook een 
dergelijke regeling wordt ontworpen voor de overige 90. 

Volgens Prof0Duyns tse is het niet mogelijk om zo
lang iedereen lijsten kim indienen, een regeling daarom
trent vast te stellen. Dit zou alleen mogelijk zijn, 
indien de groeperingen van de privaatrechtelijke in de 
publiekrechtelijke sfeer zouden worden gebrachte 

-̂ e Voorzitter acht geen rechtsgrond aanwezig, 
om de partijen als privaatrechtelijke verenigingen tot 
democratisering te dwingen. 

Prof„Schilenting wijst op het onderscheid tussen 
partijleden en partijkiezers„ Indien, zoals in de V.S., 
iedere kiezer in zekere zin partijlid is, moet hij ook 
invloed op de kandidaatstelling kunnen hebben. Hier is 
zulks niet het geval, alhoewel de stemplicht enigszins 
in deze richting zou kunnen wijzen. 

De hoer Van den Heuvel ziet in een regeling van 
de politieke partijen slechts een aan banden leggen van 
het recht van het volk om zich te laten vertegenwoordi
gen. 

De Voorzitter merkt op, dat het Duitse systeem 
om ondemocratische partijen uit te bannen weinig geluk
kig blijkt te werken, zoals thans in aangetoond bij het 
buiten de wet plaatsen van de communistische partij 
door het constitutionele Hof. eventueel te ontwerpen re
gelingen zullen weinig opleveren en zijn wel te ontdui
ken terwijl de bona fide partijen er slechts last van 
hebben. 
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Prof o van den 3ergh heeft bezwaar tegen des in het 
laatste voorstel van de heren Albreeht en Albering ont
wikkelde gedachte, de waarborgsom voor de partijen te 
laten vervallen, omdat dit de partijen een voorkeurpo
sitie zou verschaffen. 

Op de vraag van de Voorzitter, of de heren Albe
ring en Albreeht hun laatste voorstel nog willen hand
haven, antwoordt de heer Albering, dat zij, nu de ver
gadering blijkt niet voor' dit voorstel te zijn, niet 
zullen aanhouden o Zij kunnen zich, evenals de overige 
leden, met het rapport van Prof»de Jong verenigen. 

Besloten wordt, dat het rapport van subcommissie 
II in de opzet van het tweede deel nog nader door 
Voorzitter en adjunct-secretaris met Prof.de Jong 
zal worden bezien. Het zal worden gereedgemaakt als 
tweede onderdeel van het eindrapport der Staatscommis
sie o 

Niets meer aan de orde zijnde, sluit de Voorzitter 
om 16.13 uur de vergadering. 

Instituut voor Nederlandse Geschiedenis, Grondwetscommissies 1883-1983
1953 Commissie-J. Donner, notulen, plenair, 1956-11-27

NL-HaNA, BiZa/Kiesraad, 2.04.113, inv.nr. 783

http://Prof.de

